
Gigi Căciuleanu au venit d in orizonturi diferite. Rinus 
Sprong din Olanda, coregraf de fil iaţie Bejart-Kyll ian
Neumeier, reprezi ntă f i lonu l  neo-clasic ce cu lt ivă 
frumuseţea liniei, puritatea tehnicii academice, în care 
forma este generatoare de fond şi aspect fizic impecabil 
- cal ităţi i l ustrate de o pereche n i pono-americană, 
membri ai De Dutch Dont't Dance Division. 

Anna Pol ikarpova şi Riggins Lloyd, prim-sol işti ai 
Operei  d i n  Ham burg , au adus un duet d i n  baletul  
Carmen, dens, dramatic, o schiţă în câteva l in i i  de forţă 
a întregului libret, în concepţia lui John Neumeier. 

Yuval Pick d in  Israel a dansat o lucrare proprie, 
medaliată cu aur la Festivalul de la Bagnolet, în 1 996: 
plastică, potrivită temperamental ,  uşor monotonă: o 
mare pasăre albă ezitantă, stâng ace . . .  

Într-un spectacol pe care publicul îl aştepta ca pe un 
evantai de stele, compania ( lui) Bruno Agati (Franţa), 
compusă din el însuşi (coregraf) + trei danseuses
dlseuses-comediennes, a adus o pată de culoare ce a 
stârnit nedumerire. O su ită de secvenţe nu tocmai 
inchegate, în care cele trei au propus, la un  n ivel 
lnterpretativ accesib i l  mu ltor gospodine, parod i i  ale 
filmelor americane muzicale interbelice, cu coregrafii 
"marine" sau "plouate", a căror miză era tocmai umorul 
produs de pastişă. 

Un step de calitate, într-un excelent număr punctat de 
pantomină (plus bisul aferent), au oferit Dan Puric şi 
Carmen Ungureanu, incontestabil păsări rare şi preţioase 
nu doar printre actori , ci şi printre dansatorii autohtoni. 

Deşi explicitarea a fost abandonată pe parcurs, a 
răzbătut intenţia de a demonstra că oricine poate dansa, 
lnterpreţii la fel ca şi spectatori i ,  care s-au lăsat cu 
plăcere antrenaţi în·jocul propus de coregraf, acceptând 
Tn final invitaţia la dans pe scenă, ba chiar şi pe cea de a 
repeta la unison o suită de mişcări de braţe (chiar dacă 

ceasta ne amintea de odioasele stadioane de dinainte 
de '89 sau de concertele lui Michael Jackson). Dansul, 
1 mbajul universal cel mai la îndemâna tuturor, poate 
căpă\a un sens nu doar în pointes şi practicat de 
profesionişti, ci ş i  de amatori sau stând în fotoliu, căci el 
creează o comunicare a semnificaţiei gestuale care 
transcende barierele l ingvistice. 

Ca orice spectacol pregătit în grabă (invitaţii au sosit 
in ţară doar în ajunul reprezentaţiei), era desigur loc şi de 
mai bine, în unitatea de concepţie, desfăşurare şi finisaj, 
amănunte parţ ia l  rezolvab i l e  la montaju l  pentru 
televiziune. A fost însă o poartă redeschisă spre lume, 
după ani bun i  de recluziune cu lturală, şi  care ne-a 
conştientizat nevoia de a ne reconstrui ,  ca public, o 
cultură coregrafică, cu discernământ şi în cunoştinţă de 
cauză. 

La Naţional a domnit în acea seară o atmosferă de 
nostalgie a regăsirii "fiului rătăcitor", poposit acasă între 
două drumuri prin lume, ca să-şi încarce bateriile şi să-şi 
Tmpărtăşească amorul pentru dans şi umorul d i n  
subsidiar . . .  

Imaginaţi-vă o lume fără cuvinte, în care comunicarea 
primară, gestuală, poate deveni dans şi crea o lume! 
Sau , cum ar zice The Beatles: Imagine ali those 
people ... 

---------- VIVIA SANDULESCU 

GIGI CĂCIULEANU: 
"Dansatorii au o <<fară» a lor'' 

o După un sfert de veac petrecut departe de 
Jară, in ultimii ani intoarcerile acasă se succedă la 
mtervale din ce in ce mai scurte ... 

• Slavă Domnului că e aşa! Sunt foarte fericit de 
asta: între a doua şi a treia oară au trecut doar câteva 
luni! De fiecare dată, emoţia e copleşitoare, când ies pe 
stradă e paralizantă, am impresia unei irealităţi totale. 
Când sunt într-o sală de dans, un teatru sau un platou de 
filmare, mă regăsesc. Abia acum, a treia oară, încep să
mi vin în fire . . .  

O E pentru prima dată când sunteţi in contact 
direct cu dansatorii români, in cursul stagiului pe 
care-I susţineJi. Cum vi se par? 

• Dansatorii sunt peste tot la fel, în lumea întreagă. E 
un fenomen care m-a u lu it întotdeauna, pentru că, 
lucrând pe continente diferite, în Chile sau Vietnam, mi
am dat seama că cei care fac dans  a lcătuiesc o 
categorie aparte, au un fel de "ţară" a tuturor - de aceea 
ne e şi aşa de uşor când călătorim, nu numai geografic, 
ci şi în imaginaţie. Deşi e pentru prima dată când lucrez 
pe româneşte, în momentul când am pornit la treabă a 
fost ca şi cum aveam de-a face cu spanioli ,  ruşi sau 
africani. . .  

O Ne-am obifnu it  să considerăm dansul  
contemporan drept un domeniu a l  aleatoriului, al 
totalei l ibertăţi de exprimare. Urmărindu-vă, 
descoperim că f i e l  pare să a ibă o logică ..-. 
interioară, la fel ca fi clasicul. � 
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• Eu nu prea cred în lucrul prin refuz . . .  Dacă un 
arhitect are o idee bună, dar nu ştie cum s-o pună în 
practică, înseamnă că ideea nu era destul de bună. În 
ceea ce mă priveşte, dansul contemporan trebuie să fie 
deja în stadiul  unei construcţ i i  care să poată sta în 
picioare în momentul când mă întâlnesc cu dansatorii .  
Aleatoriu l  deschide poarta pentru orice - şi eşec, şi  
succes. l m provizaţ ia  e o metodă i m portantă, dar 
"vampirizarea" dansatorilor nu e niCi onestă, nici  eficientă 
ă la longue. E incorect ca un coregraf să aştepte ca 
dansatorul să caute şi apoi să selecteze din propunerile 
acestuia, e o pierdere de vreme şi de energie. Asta nu 
înseamnă că l ibertatea de expresie nu există, dimpotrivă: 
o tehnică foarte precisă îţi dă posibilitatea unei cât mai 
mari libertăţi. 

O Aţi lucrat foarte intens zilele acestea, la 
stagiu, ca număr de ore şi concentrare. E ritmul 
obişnuit, de "cursă lungi"? 

• Da. Eu lucrez destul de uşor în etat d'urgence, 
pentru că aşa a fost să fie: întotdeauna suntem în faţa 
unor proiecte care trebuie duse la capăt repede şi, din 

' cauza l ipsei de t imp, sau de ban i ,  sau de dansatori, 
trebuie să-mi concentrez lucrul fără să-I trădez. Viteza la 
care mă adaptez este o latură esenţială a personalităţii 
mele, a fost un atu care m-a salvat de multe ori şi pe 
care-I  imprim inconştient celor din jur .  E o stare de 
febr i l itate, ca-n amor:  în dans nu se poate altfe l ,  
concepţia trebuie să fie primită, digerată şi re-expediată 
în timp scurt. Dacă eu pierd vremea cu concepţia, lanţul 

se dă peste cap - dar asta nu e o regulă valabilă şi 
pentru alţii. . .  

O Aţi fost invitat în toată lumea, aţi colaborat 
cu monştri sacri ... A existat vreun eveniment pe 
care să-1 consideraţi punctul culminant al carierei 
dumneavoastră de creator? 

• N u ,  nu  poţi  s p u n e  că "a  existat" u n  p u nct 
culminant, pentru că asta ar însemna că ai terminat cu 
viaţa sau că după el a început panta descendentă. Am 
avut însă momente d e  tră i re i ntensă sau foarte 
importante, dar nu neapărat legate de monştri sacri. Pot 
avea emoţii profunde lucrând cu un dansator obişnuit, 
dar care-mi corespunde, sau cu un anume public. Te poţi 
simţi foarte bine într-un sat din Franţa, nu neapărat la 
Bolşoi. 

O amintire pe care o povestesc cu plăcere e legată de 
spectacolele "mobile" pe care le dăm în Franţa, la ţară, în 

. locuri în care dansul nu prea ajunge: în faţa� unor castele 
mici, de exemplu, pe estrade improvizate. In urma unui 
asemenea spectacol, cineva din comisia de cultură care 
se ocupă de acordarea subvenţii lor pentru companiile 
artistice s-a întâlnit, după mai mult timp, cu un ţăran care 
nu numai că i-a povestit despre spectacolul nostru, dar 
mi-a pronunţat corect numele, ceea ce majoritatea celor 
d in  Min ister nu-şi  dau osteneala să facă. Pentru un  
român numele meu nu are nimic deosebit, pentru un 
francez însă e o aventură şi special nu l-am schimbat - şi 
"Ceaikovski" e o aventură, dar las' să fie, să se adapteze 
ei la numele meu, nu invers! Am resimţit întâmplarea asta 
ca pe un adevărat omag i u ,  pot spune că a fost un  
moment culminant! 

Cât despre monştrii sacri, lucrul cu Maia Pliseţkaia a 
fost nemaipomenit, pentru că era exact ca acela cu 
Miriam Răducanu, pe vremuri . . .  Ne-am întâlnit în gară, 
unde eu am ajuns cu ceva întârziere,  şi am găsit-o 
aşteptându�-mă pe peron - un tablou rupt din "Anna 
Karenina"! In  loc de reproşuri, mi-a spus: "Arată-mi o 
mişcare pe care vrei s-o fac!" . . .  A trebuit să găsesc Pl:l 
loc ceva c instit şi m i -am dat seama că Nebuna d in  
Chaillot nu va f i  nici nebună, nici bătrână, ci aşa cum era 
Maia, o femeie care şi-a păstrat frumuseţea, şi-a cultivat
o şi şi-a sporit-o. Abia după ce am lucrat două săpţjimâni 
separat cu ea şi cu trupa mea am avut curaj să-i aduc 
îm p re u n ă  - o com!?anie  de modern işti  ş i  prima 
ballerina assolutal Inainte de asta, Maia venise cu o 
totală discreţie la orele noastre şi se antrenase în fundul 
săl i i ,  ca o şcolăriţă. Maia nu "marchează" n iciodată. 
Poate să-i fie lene şi să nu se ridice de jos, dar, când 
începe să danseze, dărâmă pereţii! Evoluţia ei în mijlocul 
lor i-a electrizat pur şi simplu, era ca un vulcan în erupţie 
- şi-aşa a ieşit acea lucrare . . .  Am avut îndrăzneala să-I 
dăm la Bolşoi, după un spectacol de trei ore şi jumătate, 
în care Maia mai dansase piese semnate de Maurice 
Bejart, Roland Petit, Alicia Alonso. 

Un alt moment drag mie s-a petrecut în ziua plecării 
ei, la ultima repetiţie. Nu voiam ca spectacolul nostru să 
se termine într-un mod "sovietic", în alb şi negru, ci mai 
poetic, mai Picasso, mai Cocteau . . .  Aşa că am fixat 
camera video pe trepied şi, în faţa ei, improvizam şi 
d ictam. Ne-am inspirat reciproc şi acest duet final a 
rămas aşa: după ce lucrasem la spectacol luni de zile, 
ultimele şase minute le-am montat în şase minute! 

O Preferaţi confruntarea directi cu spectatorii 
din sală sau vă tentează experimentele de tip 
video-dans? 

• Mi-e frică de video. Am fost în juriul unui concurs 
de video-dans la Paris şi�am vizionat peste două sute de 



casete, eu fiind novice în materie! Mi-am dat seama că 
unele coregrafii complet neinspirate "dădeau" bine pe 
video, iar altele, pe care le ştiam de pe scenă şi-mi 
plăceau, "dădeau" foarte prost. Video-dansul e un gen 
diferit. Nu cred că dansul trebuie adaptat la video sau 
invers, ci trebuie conceput un dans anume pentru video, 
în care operatorul şi realizatorul să fie implicaţi în creaţie. 
Cred într-un video care poate fi nu un simplu martor, ci 
un partener. N-am experimentat încă, dar mă tentează . . .  

O Se pare că ne aflăm, in RomAnia, într-un 
moment similar celui din Franţa dinaintea anilor 
'80: o efervescenţă de tineri creatori. Ce-ar trebui 
să ft ie f i ce-ar trebu i  să evite un  coregraf 
contemporan în ascensiune? . 

• Nu există sfaturi. În dans tinereţea e o problemă 
care nu ţine de vârstă, ci de maturitate. Asta nu exclude 
copilăreala şi umorul. O maturitate, o macerare însă 
trebuie să ai de t impuri u .  A propos de vârstă, am 
intrebat-o pe Maia când se va opri din dansat şi mi-a 
răspuns că pentru asta nu e o vârstă anume şi că unii ar 
trebui să se oprească la 1 7  ani! 

Coregrafia, dacă nu vrea să-şi piardă din credibilitate 
şi deci d in  publ ic ,  nu  trebuie să d ivorţeze de acest 
publ ic ,  izo lându-se într-un  turn de f i ldeş, d i n  care 
cercetările metafizica par cele mai importante. De fapt, 
trebuie să găsim înainte de a căuta, ca în povestea cu 
oul şi găina! Eu întâi am dat şi apoi am cerut. Întâi am 
produs dansuri în condiţii îngrozitor de grele, fără nici un 
fel de mijloace, cu care am câştigat premii de creaţie la 
Cannes, la Koln ,  la Bagnolet . . .  Aşa e şi sistemul de 
subvenţii acum: întâi demonstrezi ceva şi după aia poţi 
spera să fii subvenţionat. Sistemul nu e tocmai just, dar e 
motivant. Ar prinde bine ceva similar şi în România, şi 
chiar e necesar, f i indcă dans nesubvenţionat, măcar 
parţial, nu există! 

Şi mai trebuie lucrat cu personalităţi, care să nu imite 
dansul francez sau oricare altul .  Eu,  ducându-mă în 
Franţa, nu  l-am im itat, am fost d is ident în dansul  
contemporan, aşa cum fusesem la Opera d in  Bucureşti. 
Artistul trebuie să fie disident faţă de o artă impusă (în 
cazul meu, dansul clasic). Dacă publicul nu te acceptă a 
la longue, înseamnă că pe undeva s-a strecurat 
plagiatul, iar publicul îşi dă seama când plagiezi sau îţi 
trădezi personal itatea. De aceea o admir  enorm pe 
Miriam, pentru că nu s-a trădat niciodată, ci s-a luptat cu 
lumea întreagă şi cu ea însăşi. Şi nici nu trebuie să te 
consideri mereu o victimă a împrejurărilor, deşi un artist e 
întotdeauna singur. Dacă n-ar mai fi , ar însemna că e 
susţinut de o autoritate şi că tinde să devină oficial! Jocul 
continuu între artist şi public e esenţial la mine, pentru că 
eu sunt "circar" , aren_a mă excită, dar lucrez mult şi 
singur, închis în casă. Inainte de a propune dansatorilor 
ceva, mă frământ, trec printr-o sumă de rupturi de 
personalitate. . .  Dar nici ăsta nu-i un sfat, pur ş i  simplu 
aşa sunt eu! 

Ţările din Est au fost, din punct de vedere cultural, 
întotdeauna mai înainte şi nu au nevoie de misionari . 
Ruşii, care au fost cel mai mult "misionaţi", sunt extrem 
de recalcitranţi la sfaturi şi-şi revendică avangarda în 
multe domenii. Ce să facă tinerii coregrafi? Ceea ce fac! 
Dacă au idei, să le ducă până la capăt! 

---------· VIVIA SĂNDULESCU 

Auto portretul 

i nfin it 
Când Răzvan Mazilu apare âgăţat de o frânghie, la 

zece metri deasupra scenei, surpriza acestei "intrări" atât 
de spectaculoase - chiar dacă, aparent, atât de puţin 
shakespeariene - te face să uiţi de tot şi să-ţi doreşti să-I 
vezi ajuns cât mai repede cu picioarele pe pământ! Dar 
este, incontestabi l ,  u n  p unct d e  porn i re eclatant: 
dansatorul-actor cu chipul vopsit în alb, ca un clovn 
kabuki,  cu trunchiul strâns într-un corset cu şireturi , 
coborînd scara nesigură pe unul dintre refrenele cele mai 

.._. cunoscute din "Madame Butterfly" de Puccini. .. Jocul � 
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